
Отговор на питане  от Десислава Танева и Димитър Иванов – народни представители от ПГ на  ПП ГЕРБ, 

относно политиката в млечния сектор   

                                                                                          

                                        

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ТАНЕВА,  

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ИВАНОВ,  

Преди депозирането на искане пред Европейската комисия за 

удължаване на преходния период за фермите за производство на сурово 

краве мляко да отговорят на изискванията на Регламент  853/2004 беше 

извършен пълен анализ на земеделския сектор, съвместно с Българската 

агенция по безопасност на храните и дирекции на Министерството на 

земеделието и храните. 

Към 1 октомври 2013 г. фермите, които не са покрили изискванията 

за сградов фонд, оборудване и качество на суровото мляко са били 33 

хил. 145. Голяма част от тях са разположени в планинските и 

полупланинските райони. Необходимо е преструктуриране на тези 

ферми, което не може да стане без осигуряване на финансиране, тъй като 

се касае за малки ферми с по няколко млечни крави, собственост на хора 

с по-малки финансови възможности.  

В момента се изготвят приоритетите в сектор «Земеделие», тъй като 

тези приоритети ще бъдат гарантирани с новата финансова рамка 2014-

2020. Най-важно е да се гарантира изпълнението на всички набелязани 

мерки и осигуряването на финансов ресурс.  

На заседанието на Постоянния комитет по хранителната верига и 

здравеопазване на животните, което се проведе на 16 октомври 2013 г. в 

Брюксел беше прието единодушно от всички държави–членки 

Решение на Комисията относно преработката на неотговарящо сурово 

мляко в някои млекопреработвателни предприятия в България. 

 



 

При удължаване на преходния период с още две години ще се 

гарантира възможност за финансиране от страна на държавата, а именно: 

1. Предвижда се възможност за насърчаване сдружаването на 

фермерите в районите с ферми с малък брой животни в тях, като 

по този начин сдруженията ще могат да кандидатстват по мерки 

от Програмата за развитие селските райони 2014-2020 г. с висок 

процент на подпомагане; 

2.  Предвижда се изграждането на общи млекосъбирателни 

помещения за съхранение на отговарящо на изискванията на 

Европейския съюз  мляко, произвеждано от фермите с малък 

брой млечни животни. Тези помещения ще бъдат предоставяни 

от общините за ползване от страна на фермерите. Така няма да е 

необходимо те да инвестират средства в изграждането на 

собствени помещения за съхранение на млякото; 

3. Предприети са законодателни инициативи, с които се облекчават 

изискванията към малките ферми, предвид спецификата им – 

промяна в изискванията за съхранение на мляко, отстоянията на 

фермите, възможност да се изгражда ферма и в населените места, 

облекчени са условията за преминаване в по-горна група и др.; 

4. Един от трите приоритета при изготвянето на Програмата за 

развитие на селските райони 2014-2020 г. е животновъдството, в 

което се включва и млечния сектор. Работи се по предоставяне на 

възможност за кандидатстване на малките ферми, особено тези в 

планинските и полупланинските райони, тъй като към момента не 

е имало такава възможност; 

5. Изготвя се цялостна програма за малките ферми (гарантирани 

бюджети), за закупуване на доилни съоръжения, оборудване за 

съхранение и т. н. като се дава възможност за финансиране на 80-



90% от инвестицията. Консултирането е изцяло поето от 

държавата, като това включва и изготвянето на бизнес-плановете. 

Очаква се първите проекти по новата финансова рамка да бъдат 

приети през м. май 2014 г.; 

6. Предвиждат се средства по мярка 121 „Модернизиране на 

земеделски стопанства”, по която приоритет ще бъдат малките 

ферми. Чрез нея ще може да се извършва и по-широка 

информационна кампания.  

На 31 март 2015 г. приключва квотната система за краве мляко за 

целия Европейски съюз. За да се намали дисбаланса на пазара след 

отмяната на режима с новия „пакет за млякото” се въвеждат правила на 

саморегулация на сектора чрез писмени договори между 

производителите на мляко и изкупвачите и се засилва ролята на 

производителите при водене на преговори, чрез признаване на 

организации на производители, техни асоциации и междубраншови 

организации. Пакетът за млякото е въведен чрез проект на Закона за 

изменение и допълнение на Закона за прилагане на общите организации 

на пазарите на земеделски продукти на Европейския съюз, който в 

момента е в Народно събрание и на 24 октомври започна разглеждането 

му за второ гласуване. От своя страна, признатите организации на 

производители могат да бъдат подпомагани по  Програмата за развитие 

на селските райони 2014–2020 г. с по-високо ниво на субсидията. 

Млекопроизводството ще продължи да се подпомага и по линията на 

директните плащания през следващия програмен период чрез схеми, 

обвързани с производството.  

До сега фокусът е бил насочен основно към по-големите и                                              

по-перспективни ферми, които и по-лесно са кандидатствали и са били 

финансирани по различните мерки от Програмата за развитие на селските 

райони. Новото искане за удължаване на дерогацията ще даде 



необходимото време, през което да се предприемат специфични мерки, 

чрез които да се подпомогнат, стимулират и насърчат фермите с малък 

брой животни, разположени в необлагодетелствани райони и собственост 

на животновъди с малки финансови възможности, да изпълнят 

изискванията на Регламент 853/2004.  

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 



Отговор на питане  от Десислава Танева, Димитър Иванов, Иван Вълков, Димитър Бойчев, Аксения Тилева и 

Георги Андонов – народни представители от ПГ на  ПП ГЕРБ, относно Селскостопанската академия   

                                                                                          

                                        

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ТАНЕВА,  

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ИВАНОВ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ВЪЛКОВ,  

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН БОЙЧЕВ,  

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ТИЛЕВА, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН АНДОНОВ,  

Стратегията  на Министерството на земеделието и храните за 

развитието на Селскостопанската академия, включва следните основни 

направления: 

 реформирането на Селскостопанската академия в академия с 

решителен принос за научно-технологичното развитие и 

повишаване на конкурентоспособността на земеделието, 

животновъдството и хранителната промишленост в страната; 

 по-тясно обвързване на научните и приложни проекти с нуждите 

на аграрния и преработвателен бизнес в страната; 

 кадрово израстване и ресурсно обезпечаване на научните 

изследвания, приложната, обслужващата и спомагателна дейност 

на Селскостопанската академия; 

 повишаване на международния авторитет и интегриране в 

единното научно пространство на Европейския съюз. 

Учените от академията са разработили визия за ефективно и 

устойчиво развитието на българската земеделска наука, съобразно 

„Хоризонт 2020”. Сред основните приоритети е усъвършенстването на 



сортовете земеделски култури и адаптирането им към климатичните 

промени.  

Вторият акцент във визията е да се създадат иновационни 

технологии и решения, които да отговарят на европейските изисквания 

за биологично производство. Така науката ще съдейства на фермерите 

да развиват устойчиво земеделие, а страната ни ще покрие 

приоритетите на новата Обща селскостопанска политика.  

В сектор „Животновъдство” е заложено чрез селекция да се 

усъвършенстват отглежданите у нас породи, с акцент върху храненето 

им. За целта ще се работи за повишаване продуктивността на 

животните за добиване на качествена продукция, отговаряща на 

стандартите на ЕС. 

За развитието на земеделския отрасъл е задължително да се опазят 

генетичните ресурси. Това означава и правилно управление на 

националния растителен и животински генофонд, както и генетичното 

разнообразие.  

Визията фокусира и развитието на конкурентоспособността в 

земеделието, хранителната индустрия и биоикономиката, които следва 

да гарантират качество и безопасност на храните за осигуряване на 

здравословен живот на хората.   

За постигане на заложените цели дейността им трябва да е 

подчинена на интегрираната политика за развитие на селските райони. 

В тази връзка ще се анализират икономическите и социални ефекти от 

прилагането на различни сценарии за подкрепа на земеделските 

доходи за следващия програмен период. Това включва както 

повишаване на трудовата заетост и комасация на земята. 

Задължителното условие за изпълнение на приоритетите, заложени във 

„Визия 2020”, е развитието и усъвършенстването на научния потенциал 

и капацитет на селскостопанската наука.  



 Що се отнася до втория Ви въпрос относно критериите за 

избиране на директори на Научните институти , искам да Ви уведомя 

за следното: 

Директорите на научните институти съгласно чл. 7 от Закона за 

Селскостопанската академия, се избират чрез конкурс за срок от 4 г. 

Съгласно процедурните правила за провеждане на конкурси  в системата 

академията, председателят определя със заповед обявяването, срока и 

длъжността за която се провежда конкурса. Към кандидатите за 

директори се поставят длъжностни и квалификационни изисквания за 

заемане на длъжността: висше образование, научна степен и научно 

звание (академична длъжност), хабилитация, познаване на научните 

приоритети на академията, познаване на научната, научно-приложната, 

експерименталната дейности и административната организация на 

Института, възможности за работа с нови информационни технологии и 

задължително владеене на чужд език.  

Програмата за управление и развитие на Института за срок от 4 

години на новоназначения директор в едноседмичен срок се поставя на 

електронната страница на Селскостопанската академия и съответния 

институт. В случай, че нито един от кандидатите не бъде избран, 

Председателят на академията назначава директори на срочни трудови 

договори до обявяване и приключване на нови конкурси. Понастоящем 

11 научни института от системата на академията се ръководят от 

директори назначени на срочен трудов договор. На 8 октомври 2013 г. е 

обявен конкурс за директори на тези институти. 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 



Отговор на въпрос от Дурхан Мустафа  – народен представител от ПГ на ПП ДПС, относно 

опростяване на процедурата за добив на дървесина за отопление от държавния горски фонд 

от граждани със собствени сили и средства                                                                                                            

                                        

 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН МУСТАФА,  

 

Възможността физически лица, закупили стояща дървесина на 

корен за лична употреба от държавни или общински гори без право на 

продажба, да извършват самостоятелен добив е регламентирана в чл. 111 

от Закона за горите. Този текст е приет с измененията и допълненията в 

Закона от 2012 г. 

Законът за горите предвижда физическите лица да закупуват за 

собствени нужди дървесина от горските територии, собственост на 

общината, в която е постоянният им адрес, а когато това е невъзможно - 

от горските територии, държавна собственост. За целта,  кметовете на 

общините или на населените места изготвят списъци на физическите 

лица, които имат право да закупуват дървесината от горските територии - 

държавна собственост, в съответствие с количеството, определено за 

всяко държавно горско и ловно стопанство от директора на съответното 

държавно предприятие по чл. 163 от Закона за горите. В списъците се 

вписват трите имена, постоянният адрес на не повече от един член на 

домакинство, както и количеството дървесина, което той има право да 

закупи. Общото количество дървесина, което членовете на едно 

домакинство могат да закупят за една календарна година, е до 10 

кубически метра. Списъците, изготвени от кметовете на общините или на 

населените места, се одобряват от директора на съответното 

териториално поделение на държавното предприятие или на учебно-

опитното горско стопанство. Следва да се вземат в предвид 



ограниченията при добива на дървесина от физически лица за собствени 

нужди, заложени в чл. 111, ал. 7 от Закона за горите, а именно - 

дървесината да бъде предвидена за добив от отгледни сечи във 

високостъблени гори с възраст до 60 години, санитарни и технически 

сечи, провеждане на сечи в издънковите гори за превръщане в семенни и 

в нискостъблените гори, санитарни прочиствания. Това изискване 

значително редуцира възможностите за продажба на стояща дървесина на 

корен на физически лица за лична употреба в някои държавни горски и 

ловни стопанства. 

 Преди изменението на Закона за горите, възможността за 

закупуване на стояща на корен дървесина от физически лица е 

предвидена в Наредбата за условията и реда за възлагане изпълнението 

на дейности в горските територии – държавна и общинска собственост, и 

за ползването на дървесина и недървесни горски продукти, приета с 

Постановление на Министерски съвет № 316 от 24 ноември 2011 г.  

 До влизане в сила на Наредбата, приета на основание чл. 95, ал. 1 

от Закона горите, са прилагани указания на министъра на земеделието и 

храните от 13 юли 2011 г. до директорите на държавните предприятия по 

чл. 163 от Закона за горите. По този начин е допълнена нормативната 

уредба, определяща начина на закупуване на дървесина от физически 

лица за собствени нужди. Физическо лице, закупило стояща дървесина на 

корен след заплащане на съответната цена за това, осъществява или 

организира добива на дървесината за своя сметка. 

 Видно от изложеното, Законът за горите от 2011 г. не 

възпрепятства възможността населението да добива самостоятелно дърва 

за огрев от горските територии – държавна собственост. 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 



Отговор на въпрос от Георги Мърков – народен представител от ПГ на Коалиция за 

България относно съдбата на Опитна станция по лозарство–Държавно предприятие,                               

гр. Септември към ССА и неизплатените възнаграждения към научните работници, 

специалисти и служители                                                                                                           

                                        

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН МЪРКОВ,  

През 2008 г. със Закона за Селскостопанската академия Опитна 

станция по лозарство – гр. Септември е трансформирана в самостоятелно 

държавно предприятие. В чл. 13, ал. 4 от закона е посочено, че дейността 

на държавните предприятия се финансира от: 

 приходи от собствена дейност; 

 дарения; 

 проекти и програми за експериментално-производствена дейност; 

 от други източници. 

По смисъла на Търговския закон, държавното предприятие следва 

само да изготви своята програма, както и финансовия план. 

Връзката между държавните предприятия с научните институти от 

системата на Селскостопанската академия е условие и предпоставка за 

тяхното финансово, организационно и кадрово усъвършенстване и 

развитие. Но трябва да отбележа, че предоставянето на ограничен 

финансов ресурс за академията в последните две години – 2011 и 2012 г., 

оказва своето отрицателно влияние върху нормалния работен ритъм в 

провеждането на научните изследвания и експериментално-

производствената дейност. 

Липсата на достатъчно финансови средства са причина за 

своевременното разплащане, включително и за изплащане на трудовите 

възнаграждения. Неизплатените трудови възнаграждения на работниците 

и служителите от опитната станция са от месец април 2012 г., като до 

месец юли 2013 г. те възлизат на 54 хил. лева, а именно: 



 задължение към персонала – 38 хил. лева; 

 задължения към НАП за осигуровки и данъци – 16 хил. лева. 

Към 1 юли 2013 г.числеността на персонала е: 

 по длъжностно разписание – 15 щатни бройки;  

 свободни бройки – 14бр.;  

 действително заети – 1 щатна бройка на директора на опитната 

станция. 

Дължимите средства по трудовите възнаграждения е основна 

причина за прекратяване на трудовите договори, като само през месец 

януари 2013 г. до директора са били  депозирани четири молби  от 

служителите по реда на чл. 327, ал. 1, т. 2 от Кодекса на труда – 

напускане без предизвестие, поради неизплащане на трудовото 

възнаграждение. 

Министерството на земеделието и храните по никакъв начин и 

никакви финансови схеми не може да подпомогне директно държавното 

предприятие. Няма такива финансови схеми. Единственият начин да 

бъдат усвоени държавни пари е разработването на научни продукти, 

доказано обществено необходими, които да бъдат заплатени от страна на 

Селскостопанската академия, след сключен двустранен договор с Опитна 

станция по лозарство – гр. Септември.  

Предвид влошеното състояние  на Опитна станция по лозарство, 

държавно предприятие – гр. Септември в законопроекта за изменение и 

допълнение на Закона за Селскостопанската академия, който се подготвя 

за междуведомствено съгласуване, е предложено да бъде прекратено като 

поделение на Селскостопанската академия - § 14 от Преходните и 

заключителни разпоредби. 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 



Отговор на питане от Павел Гуджеров, Здравко Димитров, Десислава Танева, Цвета 

Караянчева, Владимир Иванов и Димитър Иванов  – народни представители от ПГ на ПП 

ГЕРБ, относно несъстоял се прием по мярка 112 „Създаване на стопанства на млади 

фермери” и мярка 141 „Подпомагане на полупазарни стопанства в процес на 

преструктуриране”                                                                                                             

                                        

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ГУДЖЕКОВ,  

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ДИМИТРОВ, 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ТАНЕВА,  

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО КАРАЯНЧЕВА,  

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ВЛАДИМИР ИВАНОВ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ДИМИТЪР ИВАНОВ, 

 

По отношение на първия поставен въпрос от Вас бих желал да Ви 

информирам, че през календарната 2012 г. по мярка 112 „Създаване на 

стопанства на млади фермери” са постъпили над 1 400 заявления за 

подпомагане, което потвърждава големия интерес от страна на 

земеделските производители към мярката. От стартиране на мярката през 

2008 г. до настоящия момент са подадени 6 хил. и  912 заявления за 

подпомагане, по които са сключени 5 хил.  375 договора за финансова 

помощ. Отчитайки финалния етап на Програмата за развитие на селските 

райони 2007 – 2013 г. и нейната популярност, както и в частност на мярка 

112, се очаква в периода на бъдещия прием да бъде отбелязан значителен 

интерес към нея от страна на потенциалните кандидати. 

По отношение на втория поставен въпрос Ви информирам, че 

Мярка 141 „Подпомагане на полупазарни стопанства в процес на 

преструктуриране“ от Програмата е насочена към стопанства с малък 

икономически размер, които произвеждат продукция предимно за 

собствена консумация и продават малка част от своето производство. 

Интересът от страна на земеделските производители по тази мярка 

значително нараства през последните три години от настоящия 

програмен период. Това показват и данните към момента, като броя на 



подадените заявления за подпомагане е 9 хил. 446 бр., по които са 

сключени 8 хил. 663 договора. Тези резултати са индикация за 

значителен интерес на малките стопанства към подпомагане и в рамките 

на бъдещата Програма за развитие на селските райони 2014 – 2020. 

От гледна точка целесъобразно разходване на средствата по 

Програмата, отчитайки етапа на нейното прилагане и в частност мярка 

141 е налице необходимост от допълнителен анализ на изпълнението на 

сключените по тази мярка договори, който ще предостави възможност за 

оптимизиране на бъдещо решение от страна на Министерството на 

земеделието и храните и Държавен фонд „Земеделие“ за евентуално 

определяне период на прием по мярката. При извършването на анализ ще 

бъде отчетена и възможността заложена в  Решение № 167 на 

Министерски съвет, съгласно което е предвидена възможност за 

договаряне на средства над бюджета по мярката с максимум                                          

2 млн. 700 хил. евро.  

Министерството на земеделието и храните в качеството си на 

Управляващ орган, отчита важността на мярката за поддържане 

жизнеспособността на малките стопанства на територията на страната, 

като за периода 2014 – 2020 се предвижда разработването на специална 

тематична подпрограма с набор от мерки с цел по-ефективното 

подпомагане на малките стопанства на територията на страната. 

Във връзка с третия поставен въпрос следва да се отбележи, че 

целите на мярка 112 са свързани с улесняване и подпомагане процеса на 

създаването на земеделски стопанства и подпомагане на тяхното 

модернизиране. Средствата, които се отпускат под формата на финансова 

помощ са точно и ясно определени както в текста на самата мярка 

одобрен от страна на Европейската комисия, а също така и в Наредба № 9 

от 3 април 2008 г. за условията и реда за предоставяне на финансова 

помощ по мярката.  



При определяне на допустимите разходи по подадени заявления за 

подпомагане стриктно се спазват разпоредбите на цитираното по – горе 

законодателство, включително и допустимите дейности в рамките на 

мярката.  

Относно четвъртия въпрос Ви информирам, че към момента 

Министерство на земеделието и храните посредством Програмата 

изпълнява приоритета, свързан с по-голяма заетост сред младите 

фермери, като общия брой на сключените към 1 септември 2013 г. 

договори са 5 хил. 375 на обща стойност 263 млн. лева.  

Във връзка с подпомагането на млади фермери кандидати по 

мерките от Програмата следва да се отбележи, че с цел допълняемост 

между отделните мерки от нея и наличие на повече възможности е 

осигурен приоритет на проекти представени от кандидати отговарящи на 

условието за „млад фермер” и по други мерки, като например мярка 121 

„Модернизиране на земеделските стопанства“ и мярка 311 

„Разнообразяване към неземеделски дейности”. Тези мерки предоставят 

различни възможности за развитие на бизнес и повишаване на заетостта 

сред младите хора на територията на страната. 

По отношение на петия Ви въпрос: мярка 112 ще бъде отворена 

през месец ноември 2013 г., тъй като е от особено важно значение за 

подпомагане създаването и развитието на стопанства на млади фермери в 

страната. В Министерство на земеделието и храните в качеството си на 

Управляващ орган на Програмата е постъпил изготвен от Държавен фонд 

„Земеделие” проект на заповед за определяне на период на прием на 

заявления за подпомагане по мярка 112 „Създаване на стопанства на 

млади фермери“ от Програмата за развитие на селските райони за 

периода 2007-2013 г.  

С постъпилият проект на заповед за определяне на прием на 

заявления за подпомагане по мярка 112 се определя периода от 18 



ноември 2013 г. до 20 декември 2013 г. Бюджетът на приема определен в 

проекта на заповед е в размер на левовата равностойност на 10 млн. евро. 

Що се касае до въпрос № 6 и въпрос № 7 бих искал да Ви 

информирам, че Програмата се намира в своя финален етап по 

отношение възможността за сключване на договори от страна на 

ползватели на финансова помощ. Ето защо е необходимо да се извършат 

прецизни разчети на разполагаемите средства и средствата, които могат 

да бъдат договорирани над бюджета на съответните мерки с цел да се 

уверим, че страната ни няма да изгуби средства, както и финансовата 

помощ ще достигне до съответните целеви групи. Програма за развитие 

на селските райони като инструмент на втори стълб на Общата 

селскостопанска политика е насочена както към социалното 

приобщаване, така и към насърчаването на предприемачеството сред 

младите и малки земеделски производители. 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 



Отговор на питане от Ивелина Василева, Димитър Бойчев и Иван Вълков – народни 

представители от ПГ на ПП ГЕРБ, относно политиката на МЗХ за подкрепа на 

необлагодетелствани, погранични, планински и полупланински райони   

                                                                                          

                                        

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ВАСИЛЕВА, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН БОЙЧЕВ,  

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ВЪЛКОВ,  

Политиката на Министерството на земеделието и храните за 

подкрепа на необлагодетелствани, погранични, планински и 

полупланински райони се осъществява в рамките и параметрите на 

Общата селскостопанска политика на Европейския съюз. 

В областта на директната подкрепа земеделските производители от 

необлагодетелстваните райони, които включват всички планински 

райони (38,2% от територията на страната) и други необлагодетелствани 

райони предимно със слабопродуктивни земи общо покриват близо 

половината (47,9%) от територията на страната.  

С по-конкретна насоченост към спецификата на земеделското 

производство в страната понастоящем се прилагат няколко схеми за 

подпомагане. Това са схеми за специфично подпомагане, които се 

финансират изцяло от Европейския съюз чрез Европейския фонд за 

гарантиране на земеделието.  

1. Схема за поддържане на производството на краве мляко в 

необлагодетелстваните райони; 

2. Схема за отглеждане на овце-майки и кози-майки в икономически 

уязвими общини в Южна България; 

3. Схема за отглеждане на овце-майки и кози-майки в 

необлагодетелствани райони. 

Право на подпомагане по схемите за необлагодетелстваните райони 

имат земеделски производители, които отглеждат млечни крави, овце-

майки и кози-майки и чиито ферми се намират в териториалния обхват на 



необлагодетелстваните райони, определен с Наредбата за определяне на 

критериите за необлагодетелстваните райони и териториалния им обхват, 

приета с Постановление № 30 от 2008 г. на Министерски съвет. Тези 

схеми покриват 47,9% от територията на страната.  

Право на подпомагане по схемата за отглеждане на овце-майки и 

кози-майки в икономически уязвими общини в Южна България имат 

земеделски стопани, които стопанисват ферми, намиращи се в 

териториалния обхват на икономически уязвимите общини в Южна 

България, включени в приложение № 2 към Наредба № 2 от 2011 г. за 

специалните изисквания за участие в одобрените схеми за национални 

доплащания и за специфично подпомагане. Това са общо 1 974 населени 

места в уязвими общини в Южна България. 

За периода 2015 г.–2020 г. вече успяхме да защитим по-висок 

процент на обвързана с производството подкрепа в размер на 13% от 

пълния финансов пакет на страната. Това ще даде възможност за 

обхващане с подпомагане на повече региони, съответно земеделски 

стопани, както и за повишаване на размера на подпомагането по схемите, 

които ще се прилагат. 

В рамките на сега прилагания инструментариум на Общата 

селскостопанска политика на Европейския съюз земеделските 

производители в райони с планински или с други ограничения могат да 

се възползват от възможностите, които дава Програмата за развитие на 

селските райони 2007-2013 г. Те могат да кандидатстват за финансово 

подпомагане по 

♦ Мярка 211 „Плащания на земеделски стопани за природни ограничения 

в планинските райони”; 

 ♦ Мярка 212 „Плащания на земеделски стопани в райони с ограничения, 

различни от планинските райони”. 



Що се отнася до въпроса Ви за адекватни компенсации за 

населението в Странджа, вследствие повтарящо се избиване на 

домашни животни след обявяване на болестта шап и болестта шарка 

искам да Ви уверя, че при поява на болести по животните и при 

унищожаване на заразени продукти, законодателството на Европейския 

съюз предвижда две възможности за финансово компенсиране на 

собственици на животните.  

 Първата възможност е уредена от Закона за 

ветеринарномедицинската дейност и се отнася до компенсиране на 

разходите направени при прилагане на ветеринарните мерки за 

ограничаване и ликвидиране на болестта. Предвидено е животновъдите 

да бъдат обезщетени за загубите причинени от клането на болните 

животни, от унищожаването на заразените продукти и фуражи, за 

загубите от повторна ваксинация и др. Така при появата на болестта шап 

в района на Странджа през 2011 г. собствениците на животни бяха 

обезщетени в размер на 100 %, по пазарни цени за убитите животни, 

унищожен фураж и мляко. В тази връзка мога да Ви уверя, че при всяка 

последваща поява на заразна болест, която налага задължително клане на 

домашни животни, техните собственици ще бъдат обезщетени за убитите 

животни, по пазарни цени. 

 Друга възможност е уредена в Регламента за установяване на обща 

организация на селскостопанските пазари. Тя е свързана с прилагането на 

извънредни мерки за подпомагане на пазара на месо и мляко, с оглед на 

наложените ограничения за търговия, произтичащи от наложените 

ветеринарни забрани. Това могат да бъдат мерки, които компенсират 

невъзможността за свободно предлагане на пазара на месо и мляко от 

животните, за които е открита заразна болест. 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 



Отговор на въпрос от Ивелина Василева, Димитър Бойчев и Иван Вълков – народни 

представители от ПГ на ПП ГЕРБ, относно мерки, предприети от МЗХ във връзка с 

избиването на домашни животни след констатирано огнище на болестта шарка   

                                                                                          

                                        

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ВАСИЛЕВА, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН БОЙЧЕВ,  

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ВЪЛКОВ,  

Съгласно Закона за ветеринарномедицинската дейност, 

обезщетението за принудително убити заразени и контактни животни се 

определя по средна пазарна цена по вид животни за килограм живо тегло 

за съответната област, определена от Националния статистически 

институт за месеца, който предхожда възникването на болестта, а за 

племенни животни от националния генофонд на страната - по оценка, 

направена от Изпълнителната агенция по селекция и репродукция в 

животновъдството. Обезщетението се изплаща в срок до 30 дни от датата 

на унищожаването съгласно Закона за ветеринарномедицинската 

дейност. Българското законодателство за ликвидиране на някои 

екзотични болести по животните, въвежда изискванията на Европейското 

право, според което всички възприемчиви животни трябва да бъдат 

незабавно ликвидирани.  

       Искането за осигуряване на безвъзмездни средства за изграждане на 

центрове, в които да бъдат настанявани контактни здрави животни при 

налагане на карантинни мерки е неоснователно, тъй като в 

законодателството не съществува дефиницията „контактни  здрави 

животни”. Всички контактни животни се считат за „съмнително 

заразени”.  

         Във връзка с провеждането на засилени мерки по отношение 

шарката по овцете и козите, след съобщението за констатиране на 



заболяването в Гърция и Турция са издадени 9 заповеди на 

изпълнителния директор на Българската агенция по безопасност на 

храните. С тези заповеди е разпоредено на ветеринарномедицинските 

специалисти да извършват ежедневни клинични прегледи в областите 

граничещи с Турция и Гърция, забранено е придвижването и търговията с 

живи дребни преживни животни, кожи и вълна в областите Бургас, 

Ямбол, Хасково, Кърджали, Смолян и Благоевград. Наредено е незабавно 

унищожаване на заразените и контактни дребни преживни животни, 

както и установяване на три километрова предпазна зона и 10 км 

наблюдавана зона около констатираните огнища на заболяването. 

С моя заповед от 7 октовмри 2013 г. също са наложени мерки за 

ограничаване разпространението на заболяването за областите Бургас, 

Ямбол, Хасково, Кърджали, Смолян и Благоевград. 

Лабораторията към Националния диагностичен научноизследователски 

ветеринарномедицински институт към Българската агенция по 

безопасност на храните е снабдена с необходимите диагностикуми за 

бърза и точна диагностика на шарката по овцете и козите.  

Всички държави членки са възприели политиката на неваксинация 

срещу особено опасните вирусни инфекции по животните, каквато е и 

шарката по овцете и козите. Разрешение за извършване на ваксинация се 

дава от Европейската комисия в случаи, че : има бързо разпространение 

на огнищата, концентрацията на възприемчиви животни в даден район е 

висока и когато въпреки предприетите мерки заболяването добива 

значителни размери.  

Извършването на ваксинация ще доведе до сериозни икономически 

загуби за страната, поради налагане на забрани както за вътреобщностна 

търговия, така и за износ за трети страни на животни и животински 

продукти. Продажбата и придвижването на ваксинирани животни е 

забранено, като всички ваксинирани животни се оставят в зоната на 



ваксинация, освен ако не бъдат изпратени в кланица за неотложно клане, 

определена от Българската агенция по безопасност на храните.  

Настоящата епизоотична обстановка в страната със само 3 

огнища (едно в с. Стоилово, област Бургас и две в с. Кочан,                                                  

обл. Благоевград) на шарка и с ограничения брой засегнати животни 

не дава никакви основания за предприемане на ваксинация, която 

би била изключително утежняваща ситуацията и би довела до по-

тежки икономически тежести за страната. 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 



Отговор на въпрос от Иван Вълков и Димитър Бойчев  – народни представители от ПГ на 

ПП ГЕРБ, относно преместване на Изпълнителната агенция по рибарство и аквакултури на 

територията на гр. Бургас                                                                                                            

                                        

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ВЪЛКОВ,  

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН БОЙЧЕВ,  

 

Въпросното решение за преместването на Изпълнителната агенция 

по рибарство и аквакултури на територията на гр. Бургас е взето на 

заседание на Министерски съвет, проведено на 23 май 2012 г.  

 Във връзка с взетото от Министерски съвет решение е предприето 

изменение на нормативния акт – Закона за рибарството и аквакултурите, 

с което седалището гр. София се заменя с гр. Бургас. 

Същевременно, въпросът за ефекта от преместването на 

централното управление на Агенцията е обект на внимание в стартирал 

през м. май 2012 г. обстоен анализ на възможността за децентрализация и 

деконцентрация на функции от структури от системата на 

Министерството на земеделието и храните като цяло. Разработването на 

този анализ е възложено със заповед от 3 май 2012 г. на министъра на 

земеделието и храните. 

Изводите и констатациите в този анализ сочат, че промяната на 

седалищата на структурите от системата на Министерството на 

земеделието и храните не би била оправдана както от финансова гледна 

точка, така и по отношение на очаквания за подобряване качеството на 

предоставяните административни услуги на гражданите и ефективността 

и ефикасността на дейността на администрацията. 

В условията на ограничен бюджет Агенцията няма възможност 

финансово да обезпечи командироването на нейните служители за 

участието в постоянните работни групи, комитети за наблюдение, между 



институционалните срещи. Следва да се има предвид, че евентуалното 

преместване на седалището от гр. София в гр. Бургас ще бъде свързано с 

допълнителни разходи, отнасящи се не само до осигуряването на 

подходящи работни условия за служителите на агенцията, но и до 

поддържането на постоянна комуникация с Министерство на 

земеделието и храните, Министерски съвет, Народно събрание и др. По 

този начин преместването ще генерира допълнителни разходи за 

Агенцията, които настоящият бюджет не може да осигури.  

Както службите на Европейската комисия, така и Одитния орган на 

Оперативна програма за развитие на сектор „Рибарство”, нееднократно са 

отбелязвали, че „многократните промени в персонала на Управителния 

орган застрашават последователността на дейността му“.  

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ВЪЛКОВ,  

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН БОЙЧЕВ, 

На Вашето питане от м. юли 2013 г. Ви отговорих писмено на                                      

8 август 2013 г. много подробно защо седалището на Изпълнителната 

агенция по рибарство и аквакултури  ще остане в гр. София. В 

допълнение Ви информирам, че агенцията подготвя законопроект за 

изменение и допълнение на Закона за рибарството и аквакултурите, в 

който ще бъде променено седалището, т.е. ще бъде върнато обратно в 

София. 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 



Отговор на въпрос от Станислав Станилов  – народен представител от ПГ на АТАКА, 

относно обезщетяването на бежанците от Беломорска Тракия    

                                                                                          

                                        

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН СТАНИЛОВ,  

Съгласно чл. 19 а, ал. 7 от Правилника за прилагане на Закона за 

собствеността и ползването на земеделските земи обезщетяването със 

земя на правоимащите лица по чл. 10 в от закона се извършва в 

землището по местонастаняването на бежанеца в периода 1913 - 1928 г., 

т.е. в землището, в което той е определен да се засели от Българо- 

Гръцката комисия по изселване.  

По-голямата част от наследниците на бежанци с местонастаняване в 

град София, са пожелали и са обезщетени с поименни компенсационни 

бонове и за тях обезщетението е приключило. Предстоящо е 

обезщетяването на 14 броя бежанци, чиито наследници са пожелали 

обезщетяването да се извърши със земя, като общия размер на 

дължимото обезщетение е 1 444 дка на стойност 807 хиляди 749 лева. 

Следва да отбележа, че с приетите през 2010 година изменения и 

допълнения на Закона за собствеността и ползването на земеделските 

земи, освен за обезщетяване на правоимащите лица по чл. 10 в от закона 

– наследници на бежанците от Беломорска Тракия, държавния поземлен 

фонд е предвиден като източник на земи за обезщетяване и на лицата, 

чиито земи не могат да бъдат възстановени, поради проведени върху тях 

мероприятия и които имат право на обезщетение на основание чл. 10 б, 

ал. 1, ал. 2, т. 2 и ал. 3 от Закона за собствеността и ползването на 

земеделските земи. 

С оглед установяване площите за възстановяване и тези, за които 

собствениците следва да бъдат обезщетени, за териториите на 

строителните граници се изработват помощни планове по реда на                          



чл. 13 а от Правилника за прилагане на закона. За територията на 

Столична община изработването на помощните планове е един 

продължителен процес, изискващ повече време, предвид 

значителното строителство и големия брой съдебни производства.  

Обезщетяването на правоимащите лица по чл. 10 б и чл. 10 в от 

Закона за собствеността и ползването на земеделските земи  със земя се 

извършва с изработването на план на обезщетяване за територията на 

общината  върху определените за обезщетяване земи от общинския и от 

държавния поземлен фонд. Съгласно чл. 19, ал. 16 от Правилника за 

прилагане на Закона, ако наличните поземлени фондове са недостатъчни 

за обезщетяване на всички правоимащи, те се обезщетяват 

пропорционално със земя, а за разликата до пълния размер на дължимото 

обезщетение – с поименни компенсационни бонове.  

За обезщетяване на правоимащите лица по чл. 10 б, ал. 1 от закона, 

от Столичния общински съвет са определени земеделски земи от 

общинския поземлен фонд. Със  заповед от  8 април 2013 г. на директора 

на Областна дирекция „Земеделие” София - град е назначена комисия, с 

участието на представители от Столична община, за извършване на 

документална и теренна проверка на имотите, предоставени от 

Столичния общински съвет за обезщетяване на собственици. С протокол 

от 18 юни 2013 г., комисията приема списък на имотите, в който е 

посочено актуалното им състояние, включително и тези от тях, които не 

са годни за земеделско ползване. С оглед на тези факти комисията 

предлага Столичния общински съвет да преразгледа и актуализира 

определените за обезщетяване земеделски земи от общинския поземлен 

фонд.  

С писмо от 2 октомври 2013 г., заместник кмета на Столична 

община уведомява директора на Областната дирекция „Земеделие” 

София - град за предприемане на съвместни действия за определяне 



на други (нови) имоти от общинския поземлен фонд - годни за 

земеделско ползване, с обща площ около 2 хил. и  500 дка, като за 

целта със заповед 18 октомври 2013 г. е назначена комисия за 

актуализиране и допълване списъка на имотите, които ще бъдат 

предоставени за обезщетяване.  

 След решение на Столичния общински съвет и одобряване на 

актуализирания списък на предложените имоти от общинския 

поземлен фонд, ще са налице обстоятелства за започване на 

процедурата за обезщетяване със земя на правоимащите лица по                       

чл. 10 б и чл. 10 в от Закона за собствеността и ползването на 

земеделските земи.  

  От страна на Министерството на земеделието и храните е осигурен 

възможният ресурс земеделски земи от държавния поземлен фонд, който 

ще се предостави за обезщетяване на правоимащите лица, включително и 

тези по чл. 10 в, ал. 1 от закона, за изработване на план за обезщетяване 

на територията на Столична община.  

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 



Отговор на въпрос от Валентин Василев и Десислава Танева  – народни представители от 

ПГ на  ПП ГЕРБ, относно проблеми в доставка на ушни марки за животновъдите и 

сключване на договори с частнопрактикуващите ветеринарни лекари за изпълнение на 

държавната имунопрофилактична програма   

                                                                                          

                                        

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ВАСИЛЕВ, 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ТАНЕВА, 

 Средствата за идентификация за видовете животни подлежащи на 

идентификация се осигуряваха от Българската агенция по безопасност на 

храните при спазване на изискванията на Закона за обществени поръчки 

и бяха финансирани от държавния бюджет до промяната на Закона за 

ветеринарномедицинската дейност от януари 2013 г. За тази цел през 

2012 г. Българската агенция по безопасност на храните стартира 

процедура за доставка на необходими количества средства за 

идентификация за едри и дребни преживни животни. 

Процедурата по Закона за обществените поръчки за доставка на 

средствата за идентификация бе оспорена от един от участниците, като с 

Решение от 20 декември 2012 г. на Комисията за защита на 

конкуренцията, потвърдено с Решение от 5 април 2013 г.  на Върховния 

административен съд, влязло в законна сила, жалбата е отхвърлена като 

неоснователна и на Българската агенция по безопасност на храните беше 

дадена възможност да сключи договор за доставка на идентификатори 

при наличие на необходимия бюджет.  

На 17 май 2013 г. Българската агенция по безопасност на храните 

сключи договор за доставка на средства за идентификация, посочени в 

проведената процедура по ЗОП.  

С промяната на Закона за ветеринарномедицинската дейност, 

обнародвана от 25 януари 2013 г. съгласно  § 190 от Преходните и 

заключителни разпоредби до нотифициране на Схема за държавна помощ 



от Европейската комисия, средствата за закупуване и поставяне на 

средства за идентификация на животни са за сметка на бюджета на 

Българската агенция по безопасност на храните, като след нотифициране 

на  Схемата,  стойността на средствата за идентификация се заплаща като 

държавна помощ  от ДФ «Земеделие». 

Средствата за идентификация за едри и дребни преживни животни 

бяха доставени на 10 юни 2013 г. от избрания по гореописаната 

процедура по Закона за обществените поръчки доставчик. Преди да се 

платят същите, считано от 12 юни 2013 г. Европейската комисия 

нотифицира Схемата за държавната помощ, съгласно която доставчикът 

на средствата за средствата за идентификация се определя с обществена 

поръчка, а стойността им се заплаща като помощ в размер на 40% от 

Държавен фонд «Земеделие», а 60 % от стойността се заплаща от 

собствениците.  

Предвид недоволството на заинтересуваните лица и с оглед 

премахване на процедурата за избор за един доставчик, към момента е 

предприето следното: 

Приета е Наредба № 6 от 8 октомври 2013 г. за изискванията към 

средствата за официална идентификация на животните и използването 

им, условията, реда и контрола по събиране, въвеждане, поддържане и 

използване на информацията в Интегрираната информационна система 

на Българската агенция по безопасност на храните. Съгласно наредбата 

стопаните могат да закупуват средства за идентификация от избран от 

тях производител или търговец на такива средства. 

Съгласно нотифицираната от Европейската комисия Схема за 

подпомагане на земеделските производители, Държавен фонд 

«Земеделие» ще възстановява 40% от направените разходи от фермерите 

при закупуване на необходимите им средства за идентификация от 

всички производители и търговци на средства за идентификация, вписани 



в регистъра по чл. 7, ал. 3, т. 21 от Закона за ветеринарномедицинската 

дейност.  

Считано от 22 октомври 2013г., стопаните на животни могат да 

закупят средства за идентификация за едри и дребни преживни животни 

и от съответните Областни дирекции по безопасност на храните, като 

следва да заплатят 60% от стойността им по банковата сметка на 

съответната Областна дирекция на българската агенция по безопасност 

на храните или в брой в касата на съответната областна дирекция  

Схемата за подпомагане във връзка с нотификация на Европейската 

комисия е одобрена от Управителния съвет на Държавен фонд 

«Земеделие». Българската агенция по безопасност на храните е изготвила 

всички съпътстващи договорите документи. Договорите са съгласувани с 

Българския ветеринарен съюз и представени за сключване на 

регистрираните ветеринарни лекари от съюза. Предстои изпълнение на 

Държавната профилактична програма. 

 

 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 


